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Minuta şedinţei Consiliului Consultativ din 22 Decembrie 2011 şi 28 Decembrie 2011 
09.30 – 11.00 
 
Introducere 
Preşedintele ANCOM, Cătălin Marinescu, urează bun venit participanţilor şi prezintă 
Agenda întâlnirii. 
 

1. Adoptarea Agendei 
 
Preşedintele ANCOM îi întreabă pe participanţi dacă au obiecţii referitoare la organizarea acestei 
reuniuni a Consiliului Consultativ. În lipsa oricăror remarci, prezintă agenda care conţine minuta 
şedinţei Consiliului Consultativ al ANCOM din data de 1 noiembrie 2011, Proiectul Planului de 
acţiuni al ANCOM pentru anul 2012, Proiectul de decizie privind acordarea 
drepturilor de utilizare a frecvenţelor radio în benzile de frecvenţe 880-915 
MHz/925-960 MHz şi 1710-1785 MHz/1805-1880 MHz şi Diverse alte probleme.   

După prezentarea agendei, Reprezentanţii Vodafone invocă faptul că unele documente 
supuse atenţiei Consiliului Consultativ au fost transmise cu numai două zile înainte de data 
întâlnirii, limitând astfel timpul alocat analizării impactului propunerii ANCOM, în special în ceea 
ce priveşte licenţele de spectru şi sugerează respectarea termenului de 7 zile alocat consultării, 
urmând ca în acest timp să încerce să identifice eventuale soluţii alternative.  

Preşedintele ANCOM precizează că la acest aspect s-a referit atunci când a adresat prima 
întrebare, reluând faptul că este dispus să amâne Consiliul Consultativ în cazul în care 
reprezentanţii operatorilor doresc acest lucru, propunând data de 28 decembrie pentru 
organizarea următoarei întrevederi.  

Reprezentaţii Orange afirmă că doresc să transmită comentarii scrise pe această variantă 
până la sfârşitul acestei săptămâni. Preşedintele precizează că, în cazul în care Planul de Acţiuni 
al ANCOM şi Proiectul de Decizie vor fi adoptate în cadrul Consiliului Consultativ din data de 22 
decembrie, comentariile nu ar mai avea nicio utilitate.  

Reprezentanţii Romtelecom precizează că documentele supuse discuţiilor, pe lângă faptul că 
au avut un termen scurt de consultare, au fost substanţial modificate şi repuse pe agenda 
Consiliului Consultativ, menţionând că au mai fost situaţii în care nu s-a luat nicio decizie în 
cadrul Consiliului Consultativ, urmând ca proiectele supuse discuţiilor să fie adoptate la o dată 
ulterioară. 
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În baza acestor discuţii, reprezentanţii Autorităţii au hotărât amânarea discuţiilor cu privire la 
punctul 4 de pe agendă, Decizia privind acordarea drepturilor de utilizare a frecvenţelor radio în 
benzile de frecvenţe 880-915 MHz/925-960 MHz şi 1710-1785 MHz/1805-1880 MHz, pentru 
data de 28 decembrie 2011, la ora 09:30, agenda fiind adoptată cu modificările de rigoare. 
 
2. Minuta întâlnirii anterioare 
 
Preşedintele ANCOM cere observaţii cu privire la documentul nr.2 (Minuta întâlnirii din data 
de 1 noiembrie 2011), inclusă pe agendă spre aprobare. În lipsa oricăror remarci, preşedintele 
aprobă minuta ultimei şedinţe.  
 
3. Planul de Acţiuni al ANCOM pe anul 2012  
 
Preşedintele ANCOM trece la următorul subiect de pe ordinea de zi, respectiv Planul de 
acţiuni al ANCOM pe anul 2012, precizând că acesta a fost redactat în baza priorităţilor 
pieţei de telecomunicaţii din România identificate de ANCOM şi a resurselor de care Autoritatea 
dispune în acest moment.   
Propunerile din partea industriei primite de ANCOM au vizat analizarea unor pieţe noi, cum ar fi, 
spre exemplu, piaţa de retail a retransmisiei programelor TV şi reanalizare a pieţei serviciilor de 
acces în bandă largă. Preşedintele ANCOM precizează faptul că Autoritatea realizează analize 
de piaţă la un interval de 3 ani, iar studiul cu privire la broadband a fost făcut în anul 2010 şi se 
va relua la termen. Piaţa de retransmitere a programelor TV nu este una dintre pieţele 
recomandate de Comisia Europeană, dar în cadrul analizei de piaţă pe care Autoritatea  o va 
face în cursul anului viitor se va analiza oportunitatea introducerii acestei pieţe în lista pieţelor 
relevante pentru reglementare ex-ante.  

S-a subliniat necesitatea adoptării strategiilor privind utilizarea benzilor de frecvenţă, în 2011 
fiind organizate mai multe runde de consultări şi fiind prezentată strategia pentru dezvoltarea 
sistemelor BWA în banda de frecvenţe 3400 – 3800 MHz, ce urmează a fi finalizată la începutul 
anului viitor, după stabilirea amănuntelor de ordin tehnic.   

Alte comentarii din partea industriei au făcut referire la tarifele de utilizare a benzilor de 
frecvenţă care vor fi parte a pregătirii procesului de licitaţie pentru benzile de frecvenţă. 
Preşedintele ANCOM arată că operatorii vor cunoaşte toate informaţiile necesare cu privire la 
modalitatea de tarifare a benzilor care vor fi scoase la licitaţie la momentul lansării caietului de 
sarcini. 

Preşedintele ANCOM menţionează şi faptul că în cursul anului 2011, ANCOM a luat o serie de 
măsuri menite să sprijine mediul de afaceri într-o perioadă dificilă din punct de vedere 
economic, printre care s-a numărat şi reducerea tarifelor de spectru cu 15 %.  

Alte observaţii primite din partea industriei au vizat propuneri de reglementări în domeniul 
serviciilor poştale şi realizarea unui comparator de tarife destinat acestor servicii. Preşedintele 
ANCOM a răspuns acestor observaţii menţionând că în acest moment complexitatea ofertelor 
pentru serviciile poştale nu este suficient de mare pentru a justifica necesitatea realizării unui 
comparator de tarife. CNPR nu a furnizat situaţii financiare neauditate din 2005, fiind destul de 
dificil de realizat în aceste condiţii un model de cost. 

În ceea ce priveşte propunerile de cursuri şi seminarii legate de noua legislaţie, acestea au fost 
prevăzute şi în Planul de Acţiuni pentru anul 2011, însă nu au putut fi organizate din cauza 
faptului că legea infrastructurii nu a fost încă aprobată, iar noul pachet telecom a fost adoptat 
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recent. În funcţie de evoluţia adoptării proiectelor legislative, ANCOM va organiza reuniuni 
regionale în cadrul cărora vor fi prezentate aspectele specifice, astfel încât furnizorii de servicii 
să fie la curent cu ultimele modificări din domeniu. 

Reprezentantul Vodafone a solicitat ca tarifele  aferente utilizării spectrului de frecvenţe să 
fie făcute publice înainte de momentul organizării licitaţiei, precizând că acestea au un impact 
foarte important asupra planului de afaceri al companiei, iar decizia de a participa la o licitaţie 
de asemenea anvergură nu poate fi luată înainte de cunoaşterea costurilor exacte. Din acest 
motiv, s-a propus explicitarea acestor tarife în Planul de Acţiuni, cu cel puţin 3 luni înainte de 
momentul anunţării licitaţiei.  

Reprezentantul Cosmote a declarat că aceste tarife ar trebui să apară în Decizia 686/2005, 
care reglementează toate aspectele ce ţin de tarifele de spectru şi că ar trebui să existe un 
minim de predictabilitate în ceea ce priveşte valoarea acestor tarife.  

Preşedintele ANCOM dă cuvântul domnului Bogdan Iana, Director executiv, Direcţia 
Executivă Administrare Spectru Radio şi Numerotaţie, care arată că aceste tarife vor fi cuprinse 
în caietul de sarcini al licitaţiei, alături de alte informaţii care vor avea impact asupra planului de 
afaceri al operatorilor, cum ar fi durata licenţelor sau condiţiile de utilizare a spectrului. 
Totodată, reprezentantul Autorităţii a argumentat că aceste elemente  fac parte din  
organizarea licitaţiei  şi este ilogic să  fie cuprinse fiecare în parte în Planul de Acţiuni al 
Autorităţii, precizând că în momentul lansării caietului de sarcini cu privire la licitaţie, se vor 
cunoaşte toate tarifele care vor fi apoi preluate în Decizia 686/2005.  

În urma propunerilor agreate, s-a hotărât ca în Planul de Acţiuni pe anul 2012, la punctul care 
detaliază organizarea licitaţiei, să se introducă un punct distinct care să îi asigure pe operatori 
că la momentul declanşării licitaţiei vor cunoaşte valorile tarifelor de spectru. 

Reprezentantul Orange a propus ca organizarea licitaţiei să conţină 3 etape distincte, 
desfăşurate astfel: în prima lună a anului viitor să se stabilească strategia generală, să se 
stabilească apoi condiţiile privind organizarea licitaţiei şi să se acorde operatorilor o perioadă de 
timp de 9 luni pentru a se pregăti de licitaţie, motivând că un termen mai mic nu le-ar permite 
să se pregătească suficient pentru licitaţie.  

Preşedintele ANCOM a precizat că licitaţia este planificată a se finaliza până la jumătatea 
anului 2012, iar prioritatea Autorităţii pentru prima lună a anului viitor este stabilirea 
calendarului licitaţiei. În funcţie de anumite aspecte ce pot apărea, pot fi devansate unele 
termene, cele stabilite în Plan fiind maximale. Potrivit cadrului legal în vigoare, organizarea unei 
licitaţii nu poate depăşi termenul de 8 luni, la care se poate adăuga o lună de consultări.  

Reprezentantul Orange a solicitat includerea la punctul 1.1 al Planului de Acţiuni a analizei  
pieţei de retail a  serviciilor de retransmitere a programelor TV.  

Preşedintele Cătălin Marinescu dă cuvântul domnului Florin Drobotă, expert în cadrul 
Serviciului Analize şi Studii de Piaţă, Direcţia Reglementare Economică, care precizează faptul că 
la punctul menţionat se prevede analiza oportunităţii identificării unei pieţe relevante în cadrul 
serviciilor de retransmitere a programelor TV şi nu o analiză a pieţei. În momentul în care se va 
demara analiza pieţei de gros se va analiza şi oportunitatea detalierii pieţei de retail şi 
identificarea unei pieţe de retail pentru serviciile de transmitere prin cablu coaxial.  

Reprezentantul Vodafone a solicitat lămuriri asupra modalităţii de organizare a licitaţiei 
pentru benzile de frecvenţă care nu sunt încă în administrarea Autorităţii şi a stabilirii tarifelor 
aferente.  
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Preşedintele ANCOM a precizat că tarifele urmează a fi stabilite în momentul în care benzile 
de frecvenţă aflate în discuţie vor fi în administrarea Autorităţii, iar termenele sunt stabilite în 
baza discuţiilor cu Ministerul Apărării Naţionale legate de eliberarea acestor benzi. Discuţiile cu 
MApN au condus la agrearea unei proceduri de transfer a administrării benzilor de frecvenţă, 
care urmează să fie promovată printr-o Ordonanţă de Urgenţă care să stabilească termenele şi 
condiţiile în care se va face acest transfer. Preşedintele mai arată ca la acest moment Direcţia 
pentru Relaţia cu Parlamentul nu are o opinie clară asupra acceptării motivaţiei ANCOM privind 
urgenţa acestui proiect. La începutul anului viitor, Autoritatea va încerca din nou să obţină 
avizul privind oportunitatea acestui proiect. În caz contrar, acest proiect va fi promovat prin 
procedura obişnuită legislativă în cadrul Parlamentului.  

Reprezentantul Vodafone a solicitat decalarea termenelor de la punctul 1.1.(e) de la 
trimestrul IV către trimestrul III, propunere respinsă de reprezentanţii ANCOM cu argumentul că 
este nerealistă estimarea că modelul economic se va finaliza în trimestrul III.  
 
Cu cele două modificări agreate, Planul de Acţiuni al Autorităţii pentru anul 2012 a fost adoptat. 
 
4. Proiectul de decizie privind acordarea drepturilor de utilizare a frecvenţelor radio 
în benzile de frecvenţe 880-915 MHz/925-960 MHz şi 1710-1785 MHz/1805-1880 
MHz - 28 decembrie 2011 
 
Partea a doua a reuniunii Consiliului Consultativ este deschisă de Preşedintele ANCOM, care 
urează bun venit invitaţilor şi prezintă punctul de pe ordinea de zi, amânat de la şedinţa din 
data de 22 decembrie, respectiv Proiectul de decizie privind acordarea drepturilor de 
utilizare a frecvenţelor radio în benzile de frecvenţe 880-915 MHz/925-960 MHz şi 
1710-1785 MHz/1805-1880 MHz. 

Preşedintele ANCOM face precizări cu privire la contextul actual al utilizării spectrului de 
frecvenţe radio. 

Decizia ANCOM prevede că licenţele în benzile de frecvenţă 900 şi 1800 MHz vor fi scoase la 
licitaţie în anul 2012, iar licenţele care expiră la 31 decembrie 2011 vor fi prelungite contra cost. 
La 1 ianuarie 2013, vor exista 25 MHz spectru nelicenţiat în banda de 900, şi tot atât în banda 
de 1800. În banda de 900 sunt licenţiaţi 10 MHz şi 12,5 MHz în banda de 1800, a căror 
valabilitate expiră la 5 aprilie 2014.  

În acest an, ANCOM a comandat un studiu care a relevat faptul că actuala configuraţie a 
licenţelor de spectru dezavantajează unul dintre operatorii de pe piaţa de telecomunicaţii din 
România.  

Prin acest proiect de decizie nu se retrage niciun drept operatorilor, ci se încearcă urmărirea 
intereselor celor peste 20 de milioane de utilizatori ai celor doi operatori ale căror licenţe 
urmează să expire.  

În aceste condiţii, ANCOM urmăreşte asigurarea dreptului utilizatorului final la servicii de 
telecomunicaţii şi respectarea intereselor statului român.  

ANCOM a propus câteva posibile remedii – roaming naţional şi sharing de infrastructură, însă 
operatorii au solicitat ca acestea să aibă o bază comercială. 

În urma tuturor analizelor şi consultărilor purtate în anul 2011, a rezultat că organizarea licitaţiei 
este cea mai bună soluţie prin care se va determina justa valorificare a spectrului de frecvenţe 
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radio, asigurându-se totodată promovarea concurenţei pe piaţă şi asigurarea condiţiilor egale 
pentru toţi operatorii.  

Propunerea ANCOM vizează organizarea în 2012 a unei licitaţii pentru tot spectrul de frecvenţe, 
atât cel pentru care drepturile de utilizare expiră la 1 ianuarie 2013, cât şi pentru cel la care 
drepturile expiră la 6 aprilie 2014. 

Pentru a nu se crea discrepanţe între valorile pe care le-ar putea avea cele două tipuri de 
licenţe, ANCOM propune o modalitate de a asigura valoare egală pentru spectru egal. Astfel, în 
banda de 900 MHz, se vor scoate la licitaţie 7 blocuri de 5 MHz pentru  10 ani începând cu 6 
aprilie 2014 şi 5 blocuri temporale  pentru 16 luni – valabile de la 1 ianuarie 2013 până la 5 
aprilie 2014.   

La sugestia reprezentanţilor Vodafone ca aceste  elemente să fie cuprinse în textul deciziei, 
Preşedintele ANCOM arată că acestea sunt măsuri tranzitorii care au ca obiectiv asigurarea 
furnizării serviciilor pe durata procedurii de licenţiere.  

Preşedintele ANCOM îi informează pe participanţi că Hotărârea Guvernului privind taxa de 
licenţă a fost aprobată în cadrul şedinţei de Guvern, care a avut loc cu o zi înainte, şi cere 
observaţii pe marginea Proiectului de Decizie.  

Reprezentantul Vodafone face o primă observaţie legată de caracterul de urgenţă al 
Proiectului de Decizie, precizând că există şi elemente de importanţă majoră, fără caracter de 
urgenţă, cum ar fi, spre exemplu, refarmingul, propunând alocarea unei perioade mai mari de 
consultare, de 30 de zile,  pe aceste subiecte.  

Preşedintele ANCOM susţine faptul că Proiectul de Decizie este văzut ca un tot unitar, 
problema prelungirii licenţelor fiind o consecinţă a scoaterii la licitaţie a spectrului radio, 
precizând că toate elementele cuprinse în Proiectul de Decizie au caracter de urgenţă, iar 
Autoritatea nu doreşte împărţirea acestora.  

Reprezentatul casei de avocatură “Ţuca Zbârcea şi asociaţii” intervine observând că 
pentru asigurarea unui minim de predictabilitate, este necesar ca Proiectul de Decizie să conţină 
un minim de principii cu privire la condiţiile de derulare a procesului de licitaţie – printre care 
numărul de licenţe acordate, numărul de blocuri scoase la licitaţie, principii referitoare la 
condiţiile de eligibilitate, pentru a atinge obiectivul dorit, acela de a aduce valoare adăugată 
pentru operatori. O a doua observaţie se referă la faptul că există diferenţe fundamentale între 
prezentarea Proiectului de Decizie din cadrul Consiliului Consultativ din 22 decembrie şi 
conţinutul efectiv al acestuia, iar emiterea acestui document nu face decât să contribuie la 
prelungirea incertitudinii în care se află operatorii. Reprezentatul casei de avocatură “ Ţuca 
Zbârcea şi asociaţii” adresează reprezentanţilor ANCOM rugămintea de a introduce în 
Proiectul Deciziei  condiţii de natura celor menţionate anterior, fără de care acest document nu 
ar avea nicio utilitate.    
În acest moment, nu există nicio constrângere pentru organizarea unei proceduri de selecţie, 
care ar putea fi organizată în anul 2012 şi fără o decizie care să prevadă acest lucru, propunând 
să nu fie emisă decizia dacă nu vor fi stabilite nişte condiţii clare, iar la momentul în care la 
nivelul Autorităţii va exista o strategie cristalizată în acest sens, un nou proiect să fie supus 
consultării publice. 

Preşedintele ANCOM intervine solicitând clarificarea punctului de vedere al antevorbitorului. 
Pe de o parte, dacă Proiectul Deciziei ar fi adoptat în forma actuală nu ar avea nicio influenţă, 
considerând că acest document ar trebui să conţină precizări specifice cu privire la organizarea 
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licitaţiei, precizând că acest punct de vedere nu a fost expus pe perioada alocată consultării 
publice.  

Reprezentatul casei de avocatură “Ţuca Zbârcea şi asociaţii” precizează că nu a fost 
necesară exprimarea acestui punct de vedere datorită faptului că textul proiectului a fost 
modificat.  

Preşedintele ANCOM intervine declarând că Autoritatea susţine importanţa adoptării Proiectul 
Deciziei, menţionând că în perioada imediat următoare vor urma şi alte consultări cu privire la 
elemente care să definească modul în care se va desfăşura procesul licitaţiei, iar între 
reprezentanţii instituţiei şi operatori va exista un dialog permanent pentru a asigura 
transparenţa necesară.  

Preşedintele ANCOM dă cuvântul domnului Marius Săceanu, directorul Direcţie Juridice din 
ANCOM, care precizează că este o strânsă legătură între Proiectul de Decizie, în forma 
prezentată, şi prelungirea licenţelor. Prelungirea licenţelor în sine poate fi făcută şi printr-un 
document administrativ, dar măsura trebuie consultată şi justificată. Prelungirea cu 1 an, care 
este o constantă a tuturor variantelor discutate până acum, are legătură cu modul în care au 
fost stabilite intenţiile Autorităţii pentru anul 2012, şi cu Hotărârea Guvernului care stabileşte 
valoarea taxei de licenţă doar pentru acest an, Guvernul acceptând propunerea ANCOM şi 
modalitatea de calcul a acestei taxe. Indirect, aceasta înseamnă un mandat pentru Autoritate 
pentru ca în anul 2013 să existe alte licenţe şi alte valori ale acestora, calculate pe alte principii. 

Proiectul de Decizie este necesar pentru a da condiţii de legalitate prelungirii licenţelor celor doi 
operatori, fără de care această prelungire ar fi unilaterală şi nejustificată. Din punct de vedere 
juridic, prelungirea licenţelor doar printr-un document administrativ este vulnerabilă. 

Preşedintele ANCOM intervine şi precizează faptul că Autoritatea îşi menţine punctul de 
vedere în ceea ce priveşte necesitatea emiterii acestei Decizii.  

Reprezentantul Vodafone precizează că este esenţial ca Proiectul Deciziei să conţină 
elementele privind procedura de licitaţie care se referă la valabilitatea tuturor blocurilor pentru 
care se vor acorda licenţe de utilizare a spectrului de frecvenţe radio, considerând că în acest fel 
vor fi create premisele necesare desfăşurării unei licitaţii corecte şi echidistante faţă de toţi 
potenţialii participanţi din piaţă. Altfel, mecanismul actual al procedurii de licitaţie nu face decât 
să conducă la ideea că există o diferenţiere între aceste blocuri şi, implicit, condiţii inegale 
pentru participanţii la licitaţie. Propunerea Vodafone este ca art. 2, alin. 2 să fie completat cu 
perioadele pentru care licenţele de utilizare a spectrului radio vor fi valabile. 

Reprezentantul Cosmote propune ca procedura de licitaţie să se desfăşoare într-un singur 
stagiu, respectiv să fie acordate un singur tip de licenţe cu valabilitate 10 ani, care să confere 
drepturi de utilizare a spectrului începând cu data de 1 ianuarie 2013 şi, respectiv, 6 aprilie 
2014, considerând că licenţele temporare nu ar oferi o soluţie pentru partea de refarming într-o 
perioadă relativ scurtă de timp.  

Preşedintele ANCOM intervine şi precizează că fiecare operator va putea opta, în funcţie de 
strategia pe care o va adopta, pentru oricare dintre blocuri scoase la licitaţie şi doreşte să afle 
opinia celorlalţi reprezentanţi ai industriei.  

Reprezentantul Orange consideră că dacă se renunţă la principiul prezentat şi susţinut şi de 
reprezentanţii Vodafone, respectiv cel al egalităţii valorii blocurilor scoase la licitaţie, ar trebui 
aliniată valabilitatea acestora începând cu anul 2014.  
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Preşedintele ANCOM precizează faptul că prin Hotărârea Guvernului recent adoptată se 
stabileşte cadrul privind o perioadă tranzitorie de 1 an, declarând că Autoritatea va introduce 
propunerea sa prin designul procedurii de licitaţie.  

Reprezentantul RCS&RDS ia cuvântul declarând că termenele prevăzute de Proiectul Deciziei 
ar putea fi mai scurte, precizând că societatea pe care o reprezintă este dezavantajată 
concurenţial faţă de ceilalţi operatori prezenţi pe piaţă, iar orice amânare de la aplicarea 
Proiectul în discuţie reprezintă o pierdere care nu poate fi compensată. În plus, din Proiectul 
Deciziei nu reiese compensarea pe care RCS&RDS ar primi-o pentru dezavantajul concurenţial în 
care se află.  

Preşedintele ANCOM explică faptul că Proiectul Deciziei stabileşte un cadru general şi nu 
modalităţi privind compensarea acordată unui operator, precizând că procedura licitaţiei va 
acorda condiţii egale privind participarea oricărui operator de pe piaţă.   

Întrucât există o divergenţă de opinii între reprezentanţii operatorilor, Preşedintele ANCOM 
declară că propunerea făcută de reprezentantul Cosmote nu va fi introdusă în textul Proiectului 
Deciziei şi dă cuvântul reprezentantului Direcţiei Juridice a Autorităţii, care sintetizează 
propunerile operatorilor. Astfel, reprezentanţii Orange şi Vodafone susţin ideea organizării 
unei proceduri de licitaţie pe parcursul anului 2012, conform propunerii ANCOM, în timp ce 
reprezentanţii Cosmote propun eliminarea licenţelor temporale, iar RCS&RDS doreşte 
scurtarea termenelor prevăzute de Proiectul în discuţie, dar fără a avea o altă propunere faţă de 
procedura de desfăşurare a procedurii de licitaţie. 

După o pauză de consultări acordată de preşedintele ANCOM la cererea reprezentanţilor 
Vodafone, reprezentanţii Cosmote  revin asupra propunerii iniţiale şi susţin la rândul lor 
introducerea în textul deciziei principiul loturilor temporale. Propunerea este acceptată de 
ANCOM deoarece nu există nicio părere contrară. 

Preşedintele ANCOM este de acord cu introducerea unui paragraf care să expliciteze 
termenele pentru care vor fi acordate licenţele de utilizare a spectrului de frecvenţe radio. 
Astfel, art. 2 va avea următoarea formă: (2) Drepturile de utilizare a frecvenţelor radio 
acordate în benzile de 890-915 MHz/935-960 MHz şi 1722,7-1747,5 MHz/1817,7-1842,5 
MHz în condiţiile alin. (1), pot fi exercitate, ulterior acordării documentelor de autorizare, 
astfel: 
a) prin licenţe de utilizare a frecvenţelor radio valabile începând cu data de 1 
ianuarie 2013 şi până la data de 5 aprilie 2014; 
b) prin licenţe de utilizare a frecvenţelor radio valabile începând cu data de 6 aprilie 
2014. 

Reprezentatul casei de avocatură “Ţuca Zbârcea şi asociaţii”  intervine cu o observaţie 
legată de art.2 alin. 4 al Proiectului, care stabileşte competenţa ANCOM de a lua măsuri 
tranzitorii cu acordul părţilor implicate, propunând modificare textului astfel încât Autoritatea să 
poată acţiona şi în cazul în care părţile implicate nu ajung la un acord, argumentând că actuala 
formă a textului prezintă o autolimitare a competenţelor ANCOM. Propunerea este susţinută şi 
de reprezentanţii Vodafone şi Orange, care consideră că termenele prevăzute pentru 
eliberarea spectrului sunt mici şi există posibilitatea de a nu se putea respecta, iar intervenţia 
ANCOM este necesară pentru a asigura respectarea drepturilor utilizatorilor.  

Preşedintele ANCOM susţine păstrarea textului în forma actuală, precizând că acesta 
reprezintă motivul pentru care au fost propuse blocuri temporale, respectiv pentru a da 
posibilitatea operatorilor de a îşi stabili strategia pentru licitaţie. Autoritatea îşi va îndeplini rolul 
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de arbitru telecom, va media eventualele dispute dintre operatori şi va urmări respectarea 
intereselor utilizatorilor. ANCOM va negocia un calendar de tranziţie între actualul deţinător al 
licenţei şi viitorul, însă nu va impune eliberarea unei anumite zone înainte de expirarea 
perioadei de valabilitate a licenţei. Participarea la procedura de licitaţie presupune ca fiecare 
operator să cunoască toate informaţiile necesare pe baza cărora va realiza un business plan cu 
privire la licenţele pentru care va licita. ANCOM va lua toate măsurile necesare pentru a asigura 
condiţii egale tuturor participanţilor la o licitaţie echidistantă în care fiecare bloc de frecvenţe 
care va fi licitat să pornească cu aceeaşi valoare de la început.  

Reprezentantul RCS&RDS este de acord ca valabilitatea celor 7 blocuri de 5 MHz să înceapă 
de la data de 6 aprilie 2014, propunând ca în perioada tranzitorie companiei pe care o 
reprezintă să îi fie alocaţi 5 MHz drept măsura tranzitorie.  

Preşedintele ANCOM explică faptul că nu se pot acorda drepturi de utilizare a spectrului radio 
decât prin procedură de licitaţie.   

În lipsa altor observaţii, Preşedintele ANCOM consideră adoptat Proiectul de Decizie, aceasta 
urmând a fi publicată în Monitorul Oficial în următoarele zile şi adresează reprezentaţilor celor 
doi operatori a căror licenţă expiră rugămintea de a reînnoi cererile de prelungire a licenţelor, 
specificând că sunt de acord să achite taxa stabilită de lege.  

 

5. Diverse 
 
Preşedintele Cătălin Marinescu a prezentat comentariile Comisiei Europene cu privire la 
cuantumul tarifelor de terminare şi perioada de descreştere până la atingerea valorilor ţintă 
stabilite, făcând un apel către operatori de a înainta Autorităţii poziţia lor din care să reiasă că 
înţeleg că după finalizarea modelului LRIC ratele rezultate se vor aplica imediat, fără a mai 
exista o pantă de descreştere.  

Reprezentantul Romtelecom a punctat că decizia de aplicare a tarifelor nu este încă 
publicată, precizând că ar dori să ştie o dată la care acest document ar putea fi publicat în 
Monitorul Oficial.  

Preşedintele ANCOM a încheiat şedinţa Consiliului Consultativ, precizând că există în avizarea 
Parlamentului un proiect legislativ privind blocarea terminalelor furate, care este iniţiativa 
deputatului Daniel Oajdea, asupra căruia a cerut  opinia reprezentanţilor operatorilor.  

 


